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CARNEŢELUL 

— Va sâ zică, aveţi dezbateri frecvente te teatru... 
— Mă rog, frecvente e cam mult spus. Dar avem. 
— E antrenat xntreg colectivul in. asemenea dezbateri ? 
— Sigur. Nu chiar tot, dar e antrenat. 
— Pe problème de creaţie ? 
— Evident. Dacă nu totdeauna de creaţie, in orice caz, pe problème, 

nu in vînt. 
— Povesteşte-mi, rogu-te. despre o astfel de discuţie. Presa e oricînd 

bucuroasă s-o consemneze. 
— Stai, nu scoate carneţelul. Să mă gîndesc. 
— Imi închipui că în calitate de secretar literar, eşti nelipsit de la dis

cutale de creaţie. 
— A, fireste... Vite... de exemplu, a fost una — altminteri interesantă şi 

vie — ìntre adori. 
— Cind ? 
— După decada. 
— Care decada ? 
— A dramaturgiei originale. 
— în 1955 ? 
— Aşa mi se pare... Nu in 56 ?... Ba in 55... In 55, da ? 
— Ai şi vreo alta informaţie, mai noua ? 
— Mda... Unii din colectiv sînt înscrişi la cercul de economie şi fac se-

minarii destul de bune ; da, da, destul de bune ! Am avut şi o întîlnire fruc-
tuoasă cu spectatorii, la încheierea stagiunii. Toţi au apreciat, de exemplu, 
Mielul turbat. 

— Dar Mielul turbat a avut premierà la noi in 1957... 
— Şi eu ce am zis ? Cà întîlnirea a fost mai devreme ? 
— Totuşi, gîndeşte-te, ce ar fi daca ai citi in gazeta de azi, stiri de 

acum trei ani ? 
— După cite înţeleg, ţii morţiş să te informez numai despre stagiunea 

trecută... Bine... Stai, lasă carneţelul, sâ-mi aduc aminte... La urma urmei, ce 
te interesează, concret ? 

— Dacă au avut loc dezbateri colective asupra premierelor voastre, daca 
se analizează în colectiv cronicile asupra spectacolelor voastre, daca întreprin-
deţi vreun studiu colectiv asupra problemelor contemporane aie teatrului, dacă 
au loc convorbiri colective cu artista amatori, cu spectatorii, dacă tovarăşii care 
au călătorit peste notare fac informări asupra celor văzute... 

— Opreşte-te. Să le luàm pe rînd. Despre premiere nu discutâm. „Pre
mierà" înseamnă că pregătirea spectacolului a fost isprăvită. Dar dacă a fost 
isprăvită, ce sa mai discutăm ? Să discute critica. 
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— Şi după ce apar cronicile in presa ? 
— Ei ? Ce-ai vrea ? Sa luâm in discuţie cronicile ? 
— Bunăoară... 
— Fiecare ştie să citească şi citeşte singur partea din cronica ce-l priveşie. 
— Dar exista şi o parte care priveşte spectacolul in întregul lui. 
— Aceea s-o citească directorul, cà de aia e director... Pe urmă, convorbi-

rile cu artista amatori ; ai văzut cum se face un instructaj ? Instructorul vor-
beşte cu actorii, le dà sfaturi, ei il ascolta etc. Deci, fiecare discuta cu amatorii 
lui. Ce-ar trebui ? Să vorbească toţi instructorii odată cu toţi cei pe care-i in-
struiesc ? Nu te înţeleg. 

— Dar in şedinţele de producţie ce se discuta ? 
— Problème de producţie, ce să se discute ?! De obicei e de furcă cu ate-

lierele — cà nu-şi respecta termenele —, cu transporturile — că maşina e mereu 
in reparatie —, cu rechizitele... 

— Cu recuzita... 
— Nu, cu rechizitele pentru birouri : lipici. sugativi, piuneze. 
— Dar ìn consiliul artistic ? 
— E bine. Se întruneşte. 
— Am asistat la o interesantà discuţie in consiliul artistic al unui teatru 

bucureştean, asupra orientării activităţii pe o stagiune. Inainte de inceperea sta-
giunii. A fost ceva asemănător pe la voi ? 

— Oarecum, dar desigur, nu tocmai, întrucît, înţelegi... 
— Am participât, într-o alta împrejurare, într-un teatru ardelean, la o 

dezbatere in consiliul artistic asupra calităţii ideologice şi artistice a spectaco-
lelor din ràstimpul unui trimestru... 

— Noi n-am programat-o încâ, dar sigur, s-ar cuveni, pentru cà, evi
dent, doar... 

— Un ait consiliu artistic a initiât o dezbatere despre felul cum se dez-
voltà tinerii artisti şi ajutorul pe care-l primesc din partea regizorilor. 

— Da, parca am auzit... 
— Jar in alta parte s-a dezbàtut o zi întreagă, de dimineaţă pina seara, 

in şedinţa largita a consiliului, problema noului ìn teatrul no&tru. 
— Nu, frate, degeaba mi le inşiri. La noi, actorii nu sint interesati de 

dezbateri... 
— Oare ? Dar atunci : cum de a avut artistul vostru emerit un cuvint atit 

de substantial la consfàtuirea oamenilor de teatru ? Şi cum de a scris actrita 
voastră tînără un articol atit de interesant in revistă ? Cum se face cà tinàrul 
vostru comic a dat unui cotidian un interviu cu idei atit de indrăznete şi noi ? 
De ce consfàtuirea din 1955 a fost atit de bogată şi vie, cà o fà minte şi azi ? 
Nu inseamnà oare cà actorii sînt totuşi interesati de dezvoltarea artei lor, cà 
doresc sa se îmbogăţească cu noi cunoştinţe, cà au opinii şi vor sa schimbe 
opinii pentru a cistica puncte de vedere inaintate ? 

— Poate. ìn acest caz, inseamnà cà lipseşte altceva. Initiativa de a orga-
niza dezbateri. 

— Mai curind... 
— Stai, lasă carneţelul, sa chibzuiesc bine dacà e cauza cea adevàratà. Cine 

or trebui sa ia initiativa ? Secretariate literar ? Eu sint prea mie. 
— I-auzi ! Ai avut asemenea initiative şi te-ai izbit de indiferentà ? 
— Nu. Nu prea. Cred insà cà mai potrivit ar fi regizorul principal. Desi 

el are atitea treburi... Ori directorul. El sa pomeascà numai — ceilalti o sà-l 
urmeze. 

— Directorul n-are şi el alte treburi ? 
— E limpede. Responsabilul cultural din comitetul sindicai, el sa ros-

teascà primul cuvint. 
— Sau poate toţi cei pe care i-ai numit. laolaltà... 
— De, mai ştii ?!... Lasà naibii carnetelul, ce te tot arunci la scris ? 
— Vàd cà ne-am apropiat de sfîrşitul discuţiei şi n-am apucat .sa notez 

nimic... 
— Apoi, asta n-a fost o discutie de creatie. Acelea le facem noi — cind 

le-om face — ìntr-un cadru organizat, cu prezidiu, referat, proces-verbal, pre-
gàtirea scrisà a conoluziilor. De ce le ti7i«m atit de rar ? Pentru cà, ori le pre-
găteşti straşnic, una pe an, ori nu le mai tii deloc... Lasà cà te invit eu, n-avea 
grijă, şi atunci poftim : sa vii cu toate cameţelele... 
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